
Elektroonikud
abiks 
Eesti 
kaitsja iie
Reedel, 18. mail oli 

Tallinna Tehnika
ülikoolis Eesti Elekt- 
r o o n i k a ü h i n -  

g u j a T T Ü  elektroo-  
n i k a i n s t i t u u d i  

kaheksas rahvusva
heline konverents  
R A A D I O T E H N I K A  

2001, mis oli pühen

datud telekom mu-  
n i k a t s i o o n i p ä e v a l e  

ja  tegeles põhiliselt  

k a i t s e j õ u d u d e  
te h n o lo o g ia te g a .

Konverentsil andis Ericsson 
Eesti AS peadirektor Veiko 
Sepp üle kaks 15 000-kroo- 
nist TTÜ  Arengufondi Erics
son Eesti AS stipendiumi 
bakalaureuseõppe telekom 
munikatsiooni õppesuuna

ÜHE KOOLI MEHED: (vasaku lt) Pavel Žurav ljov , 
V eiko  Sepp ja  M ee lis  Aus tö ö ta v a d  kõik Ericsson 
Eestis, ku id  s tip e n d ia a tid e s t tu d e n g e id  la h u ta b  
p ea d ire k to ris t vee l p ikk te e  k a rjä ä rire d e lil.

üliõpilastele Pavel Žurav- 
ljovile ja Meelis Ausile, kes juba 
töötavad nimetatud firmas.

Lisaks Raadiotehnika 2001 
konverentsi plenaaristungile 
TTÜ  aulas toimus töö sonar- 
tehnika, ringhäälingu ja  
elektroonika sektsioonides. 
Käesoleva aasta konverents 
käsitles Eesti Kaitseväe side-, 
seire- ja  valvesüsteemide 
ülesehituse sõlmprobleeme. 
Vaagimisel olid traadita and
meside ja  mobiilside raa- 
diotehnilised arengusuu
nad. Sonartehnika, digitaal

ne ringhääling, pooljuht- 
päikeseenergeetika ja  bio- 
elektroonika olid sektsiooni- 
teemade märksõnad.

Keskne koht ettekannete 
hulgas oli originaalse, Eestis 
loodud nüüdisaegse sonar
tehnika teoreetilistel küsi
mustel ning sonarite juuru
tamisega seotud aspektidel. 
Konverentsil esinesid kõrvu
ti Tallinna Tehnikaülikooli 
esindajatega ka P iir iva l
veameti, Eesti Õhuväe, Ees
ti Telefoni ja  Eesti Mobiiltele
foni esindajad. M&M

Reedel, l i .  mail osa

les m ajandusm inis
ter Mihkel Pärnoja  
Tallinna Tehnika
ülikooli ja  Tartu  

Ülikooli teadus- ja  
arendusala spetsial
istide kohtumisel, 
millel arutati tea

dustöö olukorda  

a v a l i k - õ i g u s l i k e s  
ülikoolides ning üli

koolide arendus- ja  

t e h n o l o o g i a k e s 
kuste loomisega  

seotud probleeme.

Teatavasti tegutseb juba 
aastaid edukalt Tartu 
Teaduspark, samalaadne 
struktuur on tekkimas ka 
TTÜ  juures endiste TA  insti
tuutide baasil. Ülikoolid va

javad tehnoloogiakülade 
infrastruktuuri arendamisel 
aga senisest suuremat riigi
poolset toetust, et kaasata 
nendesse tippfirmasid mitte 
ainult kodu-, vaid ka välis
maalt.

“Mente et Manule” antud 
lühiintervjuus rõhutas m i
nister Pärnoja Eesti valitsuse 
valmisolekut toetada taoliste 
teadus- ja  arendustegevust 
edendavate struktuuride 
teket nagu ka kogu teaduste
gevust Eestis laiemalt. 
Teaduse rahastamine on üks 
prioriteete ka järgm ise aas
ta riigieelarve koostamisel, 
läh iajal peaks Riigikogusse 
jõudma strateegiline kava 
“Teadmistekeskne Eesti” .

Samas ei tohi unustada 
sedagi, et eelarvelt ootavad 
senisest tõhusamat tuge 
muudki olulised eluvaldkon
nad nagu sotsiaalabi, ter-

SÕNAON MINISTRIL: 
TTÜ ootab majandus
m inister M ihkel Pärn
o ja lt toetust tehnoloo
giakeskuse pro jektile .

vishoid ja  riigikaitse. M a
jandusm inisteerium  oma 
lõplikku sõna tehnoloogia
keskuste toetamise osas öel
nud veel pole. M&M

M ob iilrakenduste 
arenduskeskus MAI
Tallinna Tehnikaülikool, EMT j a  Ericsson  
alustasid eelmisel kevadel koostööprojek
ti, mille tulem usena valmis mobiilraken- 

duste arenduskeskus MAI (M ob ile  Applica
tions Initiative).

Õppe- ja  arendustööle suunatud MAI-keskus on 
testkeskkond, mis võimaldab modelleerida GPRS ja  UMTS - 
mobiilsidevõrke. Lisaks pakub keskus esmakordselt Eestis 
uudsete mohiilrakenduste testimise võimalust ettevõtjatele.

MAI-keskuse pidulik avamine toimus esmaspäeval, 7. mail 
2001 Tallinna Tehnikaülikooli nõukogu saalis. Pärast ürituse 
ametliku osa lõppu oli võimalik MAI-keskuse tööga lähemalt 
tutvuda T T Ü  raadio- ja  sidetehnika instituudi ruumides 
II-402B; 408A; 413. M&M

ELAGU M A I! M o h iilraken d u s te  arenduskeskuse  
p id u lik u l avam isel osalesid (vasaku lt) Ericsson 
Eesti p e a d ire k to r V eiko  Sepp, TTÜ p ro rek to r p ro f 
Peep Sürje ja  EMT tu ru n d u s d ire k to r Jaak 
Teem ant.



Järgmisena
"kustutatakse tulekahju" 
ehituses

2000. aasta kevadel loodi 
E esti In fotehnoloogia  
Kolledž, kuna ootamatult 
avastati, et m eil ei jätku  
infotehnolooge. Koos uue 
kõrgkooli loomisega suurendati infotehnoloogiliste aladel vastuvõttu ka 
Tallinna Tehnikaülikoolis ja  Tartu Ülikoolis. Kõik see näitab, et infoteh
noloogide nõudlusest tööturul ei tehtud õigeaegselt järeldusi. Kui prob
leem läks väga teravaks, püüti tekkinud olukorda lahendada “tulekus- 
tutusmeetodil”, kuid lahenduse tulemused leevendavad tööturgu alles 
mõne aasta pärast. Riikliku koolitustellimuse formeerimisel ei olnud õigel 
ajal vä lja  selgitatud tööturupoolseid nõudlusi, nagu seda nõuab üli
kooliseadus.

Olen esitanud paljudele küsimuse, missugune koolitusvaldkond on 
järgmine, kus eelolevatel aastatel tekivad “tulekustutust” nõudvad prob
leemid? Vastused on olnud väga erinevad, kuid oma subjektiivset arva
must ütlejad veenvalt põhjendada ei oska, neil puudub vastav informat
sioon.

Minu hinnangul kujuneb niisuguseks valdkonnaks ehitus diplom i- 
ja  bakalaureuseõppe tasandil. Ehituse õppekavade alusel toimub õpe 
Tallinna Tehnikaülikoolis, Eesti Põllumajandusülikoolis ja  Tallinna Teh- 
nikakõrgkoolis. Ehituse koolitusvaldkonnas on kõrgkoolidesse (ü li
koolidesse) vastuvõetute arv diplom i- ja  bakalaureuseõppesse sum
maarselt olnud 250-300, mis moodustab ligikaudu 2,4 % vastuvõetute 
üldarvust. Ehituse alal diplom i-ja bakalaureuseõppe lõpetanute arv on 
viimastel aastatel olnud saja lähedal. Seega moodustavad nad kõigest 1,7% 
kõrghariduse saanute üldarvust. Ehituse valdkonna õpet iseloomustab 
suur väljalangevus, osa üliõpilasi värvatakse spetsialistide nappuse tõttu 
tööle hea palgaga j uba õppimise ajal, ja  nii jääbki noortel kõrgkool lõpe
tamata.

Ehituses hõivatud moodustasid 1995. aastal 5,4% ja  1998. aastal 7,3% 
hõivatute üldarvust. Esitatu näitab, et ehituses hõivatute osakaal on 
aastatega kasvanud, see on üks väheseid töötajate arvu kasvuga ma
jandussektoreid tänases Eestis. Võrdluseks: Euroopa Liidu riikides moo
dustab ehituses hõivatute osakaal 4,7 % (Luksemburgis) kuni 9,5% (H is
paanias ) hõivatute üldarvust. Sellele toetudes on alust prognoosida ka 
Eestis ehituses hõivatute osakaalu jätkuvat kasvu.

Ehitussektoris ei tööta spetsialistidena ainult ehitusalase kõrgharidus- 
liku ettevalm istusega inimesed. N ii on ka majanduse, energeetika, ar
hitektuuri ja  muude alade spetsialiste. Samal ajal kõrgharidusega ehita
jad ei tööta ainult ehitussektoris, neid võib leida väga erinevates ma
jandussektorites. Arvukalt on neid näiteks kinnisvarasektoris, kus hõi
vatute arv on viimastel aastatel p idevalt kasvanud, ulatudes hõivatute 
koguarvust juba 6,l%ni.

Eelnevast järeldub, et ehituseriala lõpetanute osakaal jääb kordades 
maha vastavas sektoris hõivatute osakaalust, ja  m ida aeg edasi, seda 
suuremaks kujuneb erinevus tööturupoolse nõudluse ja  kõrgkoolide 
ehituse valdkonna lõpetanute arvu vahel.

Ehitusala spetsialistide ettevalm istuse kvantitatiivse mahajäämuse 
lahendamiseks oleks soovitav: 1) otsida võim alusi ü liõpilaste vä lja 
lan gevu se  väh en d am isek s  õ p p ek v a lite e t i h a lven d am ata ,  
2) suurendada ehituse erialadele vastuvõetavate arvu nende alade 
arvel, kus kõrgkooli lõpetanuil on raske eria last tööd leida.

Ehituse valdkonnas on tegem ist suurte riskidega ja  neid suudavad 
vältida ainult erialase koolituse saanud inimesed. “Tulekustutusmeeto- 
dil” olukorda muutma hakata, kui on juhtunud juba tõsine õnnetus, on 
lootusetult hilja.

Mida on õppida

Olen ise T T Ü  vilistlane (M S c  kraadiga), 
kes on otsustanud oma haridusteed jä t 
kata m itte TTÜs, vaid sellest väljaspool. 
O len  3 v iim ast aastat olnud Roots is, 
L inköpingi Ü likooli doktorantuuris, ja  
pean m ain im a, et ei kahetse tehtud ot

sust.
Erinevused on nii ü ldist laadi kui ka 

vahel a inu lt deta ilides, ku id suured. 
Rootsi on tuntud kui heaoluühiskond. 
Sam a pa istab  vä ga  hästi v ä lja  ka  
kõrghariduse juures. Tooksin mõningaid 
näiteid. Rootsis on doktorandid võetud 
ü likooli juurde tööle, selleks on era ld i 
ametikoht, kindla sissetulekuga, 
k indlate töötingimuste ja  kõikide 
sotsiaalsete garantiidega. E t anda 
m in g it  e tteku ju tu st r iik lik u s t 
panusest, võ ib nim etada, et ühe 
doktorandi koolitamiseks ühe aas
ta  jooksu l eraldatakse ca 600 000 
SEKi.

Sellest otsene palgasum m a on 
ca 40%, m is on ülalpool riig i kesk
m ist, ü lejäänu  kulub jooksvate 
kulude, kontori üüri, konverentsi- 
ja  kooso leku reis id eks jm s. 
P a lk a d e  puhul on v e e l h u v ita v  
märkida, et puuduvad igasugused 
lisasum m ad jm t. K õ ik  doktoran
d id  ühe ü likoo li p iires  saavad  
sam a pa lka , m is kasvab  
edasijõudm isega õpingutes (0%- 
30%-60% tasemed).

Need summad ei ole kinnistatud 
doktorandi töökoha juurde, va id  
rahasid jaotatakse läbi erinevate 
fondide korra ldatavate p ro jek ti
konkursside. See töö, et fondidest 
rah a  k ä tte  saada, kuulub dok
toritöö juhendajate pärusm aale, 
ku id h u vitav on m ärkida, et taas 
ei võistelda m itte konkreetse raha
sum m a n im el, va id  selleks, ku i 
mitu doktorandi ametikohta ja  kui 
m itm eks aastaks ühe võ i te ise  
p ro jek ti pea le saab, sest doktorand i 
peale ku lu ta tav summa on fikseeritud 
ca 600 000 SE K i peale aastas, n ing seda 
sum m at vastavalt elukalliduse tõusule.

Vaatam ata sellistele ponnistustele on 
siiski suhteliselt keeruline saada (vähe
m alt IT -a la l) inimesi jätkam a doktoran
tuuris, sest tööstus m aksab in im esed 
lih tsa lt 1,5 -  2kordselt üle. Õnneks on 
ju ba  suurem  osa firm a d es t seadnud 
k õ rgem a te  am etik oh tad e e e lt in g i
museks (eriti R& D  alal) P h D  omamise, 
m is toob n ii m itm edki in im esed viieks 
aastaks akadeem ilisse m aailm a. P rae
guse hetke seisuga jätkab Rootsi IT -a la  
doktoritest ainult käputäis akadeemias, 
enam us suundub vahetu lt peale dok
toritöö ka itsm ist tööstusesse.

Loom uliku lt ei tu le siin kõne allagi, 
et doktorandid samal ajal mujal töötak
sid (jah , see on võ im alik, kuid se llisel 
ju h u l on see töö o tseselt seotud dok
toritööga n ing firm a kom penseerib sel
leks tehtavad kulutused). Samuti on kõik 
doktorand id  t ih ed a lt haaratud õppe
töösse (ca  20% ajast, s.o kohustus) n ing 
koh u sta tu d  a k t iiv s e lt  osa lem a  dok
toriõppes (kursused, ca 50% ajast). A i
n u lt  ü le jään u d  aeg  jä ä b  o tsese lt  
teadustööks.

S e llin e  dok toran d ide kaasam in e 
õppeprotsessi aitab m ärgatava lt kaasa 
uute tuu lte puhumisele ning sunnib ka

van em a id  p ro fessore id  p in gu tam a, et 
nad noorte ees jä n n i e i jääk s . M e il on 
h e tk e l suhe: 13 professorit, 30 asepro- 
fessorit ja  70 doktorand i. S e lge  on see, 
e t sellise h u lga  noorte in im es te  juures 
tulevad ka muutused undergraduate pro
gram m idesse, sest kes ikk a  tahaks v iis  
a a s ta t  v a n a  asja  õp e tad a  (n a g u  see 
kahjuks T T Ü s  on v e e l m õnel pool kom 
beks).

M is puutub aga T T Ü  arengusse, siis 
peab seda vaa tlem a  üldisem as konteks
tis. N iikaua , kun i E estis  e i väärtustata  
kõrgharidust (ennekõike selle tippu, s.o

k raad iõpet) e i tasu  ka, e t tek ik s  m as
s ilin e  tu n g  ü lik o o li a m e tik oh ta d e le . 
Puudub aga  doktorand ide pea lekasv , 
jääb  puudu uutest in im estest k a  profes
sorite a m etik oh tad e l, jä ä v a d  v ä ik s e 
maks muutused õppeprogrammides ning 
paratam atu lt kogu elu  stagneerub. S e l
leks aga, et saada noori doktorantuuri, 
oleks va ja  ju ba  r iig i tasem el otsust, m is 
seaks kõrghariduse prioriteediks, anna
ks doktoran tidele norm aalse ja  k in d la  
sissetu leku  (koos so ts iaa lse te  ga ra n 
tiidega ), võ im a ldada  neil osa võ tta  rah- 
vusvahehsest uurim istööst (Eesti oludes 
v is t ikka  e i re is i v iis  korda aastas U S A - 
sse konverentsidele, kahjuks!?) n ing loo
m a m uul m oel norm aalsed tingim used. 
Siis ehk tu levad  vähem a lt te iste  r iik ide 
in im esed , kes soov ik s id  E e s t is  dok 
torivä itek ir ja  teha, n in g  se llega  E esti 
teadust arendada. M e ie  70st doktoran
d is t on  vä h e m a lt  p o o led  vä lja s p o o lt  
Rootsit, Saksam aa, R um een ia, H i in a -  
need on kolm  põhilist riiki, kust tullakse.

Enne siiatulekut töötasin kolm  aastat 
T T Ü s  ja  siis see p ilt  n ii m asendav ei 
tundun udki. E n t k u i tu n g id a  s iin se  
(R o o ts i) sü steem i d e ta ilid e sse  (n in g  
m itte  vaada ta  seda eem alt, ku st m itte  
kõ ik  asjad vä lja  ei pa ista ), siis on o lu 
kord Eestis ikka  k ü lla ltk i nutune.

Gert Jervan 
L inköp ing i Ü likoo l

Rootsist?

ROOTSI HEAOLUÜHISKOND: H oo li
m ata  suurest riig ipoo lsest to e tu 
sest ee listavad nii tu d eng id  kui 
doktorand id  liikum isvahend ina  
ja lgratast.



Tallinna Tehnikaülikooli
puhkpilliorkestri Euroopa-reis
ehk tähtis polnud mitte võit, vaid tubli osavõtt
4. aprilli pärastlõunal sõitis Tallinna 
Tehnikaülikooli puhkpilliorkestri 
peakorteri ette Rävala puiesteel ka
hekordne “Taisto Reiside” sõiduriist. 
Hakkas teoks saama orkestri seni 
pikim reis. Sihtpunktiks oli Itaalia, 
Riva del Garda, kus toimus V I rah
vusvaheline puhkpilliorkestrite 
konkurss. Eesti orkestrid on esine
nud neist kolmel viimasel. Seekord 
otsustasime raske jõuproovi läbi teha 
meie - ikkagi soliidses eas orkester! 
Möödunud kevadel tähistasime oma 
50. sünnipäeva. Ainult tänu Tallin
na Tehnikaülikooli poolsele toe
tusele saigi reis teoks. Siinkohal 
orkestri ja  dirigentide siiras tänu 
rektorile ja  TTÜ  kultuurikeskusele!

Kui kogu elamine -  suuremad ja  
väiksemad pillid, trummid, noodi- 
mapid, puldikohver, 40 orkestranti,
9 fännklubi liiget ja  dirigent -  olid 
bussis koha leidnud, asusime teele. 
Järgmiseks hilisõhtuks jõudsime 
Praha lähistele Kutna Horasse, kus 
oli võimalus pärast ööpäevast sõitu 
välja magada. Praha oli kaunis nagu
10 aastat tagasi, kui orkester seal v ii
mati viibis. Oli rõõm tuttavad kohad 
üle vaadata ja  tõdeda, et Karli sild, 
vanalinn ja  tähtsamad keelekast- 
mise paigad on alles. Kolmanda päe
va lõunaks jõudsime sihtpunkti. Põh
ja- Itaalias Garda järve ääres mägede 
vahel asub kaunis väikelinn Riva, mis 
meie saabudes oli mattunud vihma. 
Ent suurepärased elamistingimused 
ja  m aitsev õhtusöök lubasid kõigil 
end hästi tunda. Järgmiseks hom
mikuks oli päike taevas, kevad täies

hoos ja  meie 
suundumas 
oma esi
messe proo
vi. Pidime 
veenduma, 
et lood pä
rast viie- 
p ä e v a s t  
pausi ikka 
veel välja tu
levad.

Õhtul oli 
p l a n e e r i 
tud kont
sert Mezzo- 
lombardos, 
võõrustajaks kohalik linnaorkester. 
Jahmatas afišš, mis kontserdipaigas 
rippus. Kaunistamaks teadet meie 
esinemise kohta, oli valitud foto 
maalist, kus vene talupojad hobuste 
ja  regedega toimetavad. Sama kuu
lutus kingiti meile klaasi alla raamit- 
ult teiste rohkete meenete seas. 
Vaatamata kõigele oli saal rahvast 
täis ja  vastuvõtt soe. Eriti meeldisid 
itaallastele Raimond Valgre lood.

Pärast kontserti olid võõrustajad 
lahked veini valama. Õnneks jä i 
meie esinemiseni konkursil veel üks 
päev, mis dirigendi tungival nõud
misel pidi kõigile orkestrantidele ole
ma igati tervislike eluviiside ja  kes
kendumise päev. Pärast hommikust 
peaproovi suundusime naaberlinna 
Arcosse. Võtsime ette mägedes ole
va vana kindluse vallutamise, m ille
ga tulid kõik ka toime. 21 vapramat 
orkestranti jõudsid mööda “ristiteed”

ka kõrgeima mäe tippu, kust avanes 
vaimustav vaatepilt. Päev oli imeline, 
õhusooja ligi 20°C. Vaba aega oli pii
savalt, igaüks kasutas seda oma 
äranägem ist mööda. Kuulati ka 
teiste orkestrite esinemist. Uljamad 
hankisid rollerid, et mägedega lähe
mat tutvust teha.

10. aprilli hommikul oli siis meie 
kord. Konkursiõhkkonnas, võõras 
saalis ja  võidu peaaegu professio
naalsete orkestritega muidugi kerge 
polnud. Esinesime iga ti võimeteko
haselt ja  andsime endast parima. 
Vähem alt dirigent jagas kiidusõnu, 
orkestri kogu hooaja pingutused olid 
siiski asja ette läinud. Jõudsime tu
gevas konkurentsis pingerea 
keskele. N ii hästi kui Eestil Eurovi
siooni lauluvõistlusel meil ei läinud.

Viimane pidulik õhtusöök, viimane 
mõnus magamisvõimalus ja  kahek
sanda päeva hommikul alustasime

ITAALIA PUBLIKUT SOOJA 
VASTUVÕTU EEST TÄNAMAS: 
Tehnikaülikoo li puh k
p illio rkes te r andis Riva del 
Garda konkursil endast 
parim a.

koduteed. Hakkaski taas tibutama, 
nii et kõigepealt 8 tundi vihmases ja 
jahedas Veneetsias, öö bussis, 2 tundi 
hommikuses Viinis ja  õhtuks jõud
sime Krakovisse. Vaatasime üle ka 
sealsed kuulsad soolakaevandused. 
Jäigi ainult 24 tundi sõita ja meie reisi
11. päeval kella ll.OOks jõudsime 
täiesti kadudeta ja  terveina tagasi 
oma keldri juurde Rävala ja Kent- 
manni tänava nurgal.

Reet Brauer
TTÜ P uhkp illio rkestri p ead irigen t

HAKKA VÕI 
LAULMA: 

B ened ik tiin i 
sünn ikodu , 

Fecham pi 
klo o stri iidsel 

tre p il oleks  
võ in u d  v ilis t

laste nais
ko or peale  

p ild itegem ise  
ka v a b a lt  

lau lu  üles 
v õ tta .

Lauluga
kevadisel Prantsusmaal

Juba seitse järjestikust aastat on 
TTÜ  V ilistlaste Naiskoor käinud 
varast kevadet otsimas lõuna pool. 
Seekordne aprillialguse sõit toimus 
põhimõttel -  miks otse minna, kui.... 
Läbi Soome ja  Rootsi, Taani ja Hol
landi jõudsime oma ootustemaale, 
Prantsusmaale. Läksime otsima just 
Prantsusmaad, m itte nn iseseisvat 
nähtust Pariisi (kuigi ka selle Eu
roopa pealinna nägime kolme päe
va jooksul põgusalt ära).

Valm istusime “E R N A  retkeks” ,

sest ajakirjanduse hirmutavad ar
tiklid suu- ja sõrataudist, üleujutus
test, tollipiirangutest jm  valmistasid 
meid ette üsna katsumusterohkeiks 
päevadeks. Tegelikkuses saatsid 
terve reisi jooksul meid küll v ih 
mapilved, tuul, üleujutused nii maal 
kui linnades, aga ka õitsvad apelsi
n i-ja  kastanipuud. Kõik muu osutus 
aga meediamüraks.

Ootustemaa aga leidsime. M eid 
võlus Normandia lausik maa oma 
vanade linnadega, väikesed armsad

külakesed, maailmaime St. Micheli 
klooster ja  B retagne’i poolsaarel 
pisikesed ülikorras majad, ilusad lil- 
leaiakesed ning puhas loodus, mis 
tundusid nii kodused ja  tuttavad (ilm
selt film ide ja  raamatute mõju!). 
Kogesime benediktiini ja  calvadose 
maitsmismõnu ja  nägime ka nende 
tegelikku valm istam ist. Nantes’is 
saime osa ka prantslaste ainulaad
sest lõbustusüritusest -  tervet linna 
haaranud lihavõttekarnevalist.

M eie kahte kontserti La Sori- 
n iere ’s (sadam alinna Nantes’i ees
linn ) saatsid täissaalid ja  publiku
menu. Puudulikule keeleoskusele 
vaatam ata (prantslased on enamu
ses ükskeelsed) olid kohtumised 
segakooriga “Sereiniros” väga tem 
pokad, lõbusad ega tahtnud lõppeda. 
Võlus prantslaste vahetu suhtlemine, 
naljalembus, säravad pruunid sil
mad.

Prantsusmaaga tutvumisel ei saa 
kuidagi mööda kuninglike pere
kondade elu-, armu- ja  sõjalugudest, 
lossidest ega g iljotiin idel voolanud 
verest. Ja ka see tundus olevat kui

kohtumine vanade sugulastega (ilm
selt on ikka kooli ajalootundidest 
midagi külge ka jäänud!). Ja muidu
gi KUNST, seda lausa igal sammul: 
küll Loire’i oru losside arhitektuur ja 
impressionistid, küll Viiralt ja Piaf, 
küll Mona L isa ja  Rodin, küll Pariisi 
Pantheon ja  uus linnaosa La De- 
fense.

Kui reisimuljed olid nädalakese 
settinud, siis tundsime -  sinna maale 
tahaks tagasi minna siis, kui on 
AEGA. Kui on aega jalutada Seine’i 
ääres ja vaadata tänavakunstnike 
töid, kui on aega istuda Montmartre’i 
tänavakohvikus ja  kuulata prant
suse laule, kui on aega istuda 
D'Orsey muuseumi jaheduses Monet’ 
maalide ees, kui on aega nautida 
mereandide maitset. Loodetavasti 
see võimalus paljudel ka tuleb! Kind
lasti aga tuleb uus kevad ja Vilistlaste 
Naiskoori uued varase kevade otsin
gud, siis juba kaheksandat korda!

Riina Täht
VNK president



120 aastat tagasi, 3. mail 1881.a. sündis A rtur Pem a (fotol esireas paremalt 
esimene, oma lemmikpoosis). Halliste kihelkonnas sündinud talupidaja pojast 
sirgus meie a im a  m a teri üks rajajaid, arhitektuuriosakonna juhataja ja  
õppejõud a-il 1918,1920-36 ning tuntud arhitekt-projekteerija ja ehitusettevõt
ja. A.Pema oli Vabadusristi kavaler, Tallinna linnanõunik j a korp! Vironia vii. 1920. 
aastail kavandas koos J. Ostratiga Toompea lossi valge saali ja  peaministri kabi
neti inteijööri. Avalikke hooneid, pereelamuid ja üürimaju projekteerinud APem a 
suri 28. aprillil 1940.a.

1927.a. fotol on esireas A. Pemast vasakule tollaste õppejõudude raudvara: arhi
tekt A  Poleštšuk, matemaatik Johannes Kiivet, matemaatik ja  rektori abi V. Päss, 
rektor Herman Reier, elektriinsener Otto Reinvald ja Riikliku katsekoja soojusteh- 
nilise osakonnajuhataja August Ratassepp. Seisavad kahe lõpetaja vahel vasakult 
raadiolabori rajaja Edgar Heinrichsen ja  arhitekt Ernst Ederberg (10.05.1891- 
19.03.1973) -  eesti arhitektuuriajaloo uurija, TTÜ  õppejõud 1919-31 ja 1944-49,
hilisem ERKI professor.. , , . ,

Im bi Kaasik, bibliograaf

Rahvusvahelisi nädalaid korraldatakse selleks, et välisüliõpilased saaksid tutvu
da korraldava ülikooli, üliõpilaste ja ka kohaliku kultuuri ning ettevõtetega. Ühtla
si on see infovahetamise koht üliõpilasesindustele, et teada saada, kuidas on üli
koolielu mujal korraldatud. Nädala jooksul kuulasid 7 maa esindajad loenguid, käisid 
tutvumas Eesti ettevõtete ning muuseumidega ning tegid ka sporti. TTÜ IV rahvus
vahelise nädala rahalist poolt toetasid peale Tehnikaülikooli ja  üliõpilasesinduse 
ka AS Silmetja klubi Hollywood. Erik Ernits, TTÜ üliõp ilasesindus

16. -  20. mai
TTÜ  H aridusuuringute

keskust külastasid kolleegid prof 
Miguel Ballesteros Hispaaniast, prof 
Johannes Mayr Austriast, prof Bern- 
hard Sieland Saksamaalt, prof Jarle 
Sjoevoll Norrast ja  prof Maureen 
Killeavy Iirimaalt.

17. mai -  1. juuni
TTÜ  peahoone fuajees näitus 

“Raadiotehnika” .

20. -  28. mai
TTÜ rektor prof Andres Keev

allik Singapuris tutvumas rahvus
vahelise IT-koolituse ja tehnoloogia- 
pargi väljaarendamise võimalustega.

2 1 .-2 3 . mai
Noorte teadlaste 3. rahvusvahe

line sümpoosion elektriajam ite  
ja  tööstuse automatiseerim ise 
aktuaalsetest probleemidest.
(Ehitajate tee 5, ruum VI-121). Osa
leb 40 noorteadlast 8 riigist.

22. mai
Kell 18.00 üliõpilasesinduse

koosolek. Olulised teemad: tudeng
ite esindajate valimine teadus
kondade nõukogudesse, tekli sta
tuut ja  üliõpilasesinduse juhatuse 
valimise põhimõtted.

23. mai
Dots Toomas Laur ehitusvald

konna eksperdina võtab osa Balti 
ekspertide kohtumisest mittetariif- 
sete kaubandustõkete kaotamise 
lepingu osas.

24. mai
* Eesti Elektroenergeetika Selts ja 

Tallinna Tehnikaülikooli korralda
vad elektroenergeetika päeva  
Energeetikateaduskonna majas 
(Kopli 82, aud. 331).

* P ro f Enno Reinsalu  osaleb 
Ida-Viru põlevkivikaevandusalade 
ruumilise planeeringu töökoosole
kul. Lähtekohtadeks on ETF grandi 
3403 lõppjäreldused.

25. mai -  3. juuni
Põhja-Am eerika ülikoolide  

teabekeskuse juhata ja  E ha T e 
der USAs Philadelphias, kus toimub 
N AFS A  (Association o f  In ternatio 
nal Educators) aastakonverents. Ta 
osaleb ms juhatuse koosolekutel ja 
esineb Eesti kõrgharidust tutvusta
va näitusega.

25. mai
* AS Eesti Põlevkivi ja  TTÜ  

mäeinstituut korraldavad Kohtla 
kaevanduses süm poosioni “M ida  
tähendab kaevanduste su lge
mine keskkonnale?”.

* Õhtul toimub “Rohelises Kon
nas” tudengipidu h ip -h op  stiilis. 
P ilet ISIC kaardiga 30 krooni. Kor
raldab Ollalaa.

27. -  28. mai
Pro f Väino Rajangu esineb ette

kandega “Kõrgkoolilõpetanute rak
endatusest tööturul” h aridus
sotsioloogia rahvusvahelise l 
konverentsil Kaunase Tehno
loogiaülikoolis.

Hedvi Valgem äe
avalike suhete osakond

Elektrotehnika aluste ja elektrimasi
nate instituudi dotsent Kuno Janson 
kaitses hiljuti edukalt doktoriväitekir
ja teemal “Paralleel- ja järjestik- 
resonantsi parameetrilise vaheldumise
ga võrgusageduslik resonantsmuundur 
ja selle rakendamine”.

Kuno Janson lõpetas TP I elektri
insenerina 1978. aastal. Prof J. Järviku 
juhendamisel alustatud reso- 
nantsmuundurite uurimise alusel kait
ses ta 1989 tehnikakandidaadi 
väitekirja Gorkis (praegune Nižni- 
Novgorod). Nii kandidaadi- kui doktoritöö 
teadusuuringud ja  väljatöötlused on 
sündinud ja küpsenud peamiselt TTÜ 
elektrivarustuse automaatika laboris.

Doktoritöös uuritud võimsaid reso- 
nantsmuundureid kasutatakse eelkõige 
kaarleek-terasesulatusahjude toiteks. 
Kaarahjudes terasemurru sulatamise 
käigus muutuvad voolud ja elektriline 
koormus hüppeliselt ning suures ulatu
ses kuni lühiseni. Tavaliste toitesead- 
mete kasutamisel põhjustab see toi
tevõrgus tugevaid pingekõikumisi, teki
tades probleeme teistele elektritarbi
jatele.

Kuno Jansoni poolt väljatöötatud 
uudse tööpõhimõttega toiteseadmed 
reageerivad kiiretoimeliselt ja paind

likult koormuse hüppelistele muutuste
le ning reaktiivvõimsus kompensee
ritakse muunduris eneses. Tänu sellele 
reaktiivvõimsuse ja pinge kõikumisi toi
tevõrgus praktiliselt ei teki. Sealjuures 
tagab muundur kõrge võimsusteguri 
erinevates koormusolukordades alates 
lühisest kuni tühijooksuni.

Uudsele muundurile anti 1984. 
aastal Nõukogude Liidu autoritunnis- 
tus. Praeguseks on toiteseade patentee
ritud 16 maailma juhtivas tööstusriigis, 
sealhulgas USAs, Saksamaal, Inglis
maal ja Prantsusmaal.

Soovime värskele tehnikadoktorile 
jätkuvat indu ja edu uute ideede gene
reerimisel, uurimisel ja rakendamisel.

Rahvusvaheline naiskond naudib  TTÜ tu tv u s tu s t.

Rahvusvaheline nädal!

KORISTUS- 
KOLMAPÄEVAK: 
Euroopa päeval, 
9. m ail haarasid  
sadakond usinat 
ü likoo li tö ö ta ja t  
rehad ja la 
b idad, e t cam- 
puse üm brus  
puhtaks teha . 
M ee ld iv  oli 
päikesepaistel 
end liig u tad a  ja  
näha om a töö  
tu lem ust. Naisi 
oli väljas roh 
kem  kui m ehi.


